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Que el Ple, en sessió ordinària del dia 13 de març de 2023, i a resultes de
l'aprovació de l'acta de la sessió, ha aprovat per majoria absoluta dels membres
de la corporació amb catorze vots a favor dels grups municipals Guanyem Girona,
PSC-CP, C's i el Regidor no adscrit i tretze abstencions dels grups municipals
JuntsxCat i ERC-AM la següent moció:

José Ignacio Araujo Gómez, secretari general de l'Ajuntament de Girona, 
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Al ple ordinari de juliol de 2019, el primer d'aquest mandat, es van aprovar dues
mocions relacionades amb els espais verds de la ciutat: la "moció per la
preservació del Parc de la Devesa de Girona" presentada per aquest grup
municipal, i la "moció per desencallar dues de les principals zones verdes urbanes
de la ciutat", presentada per ERC. 
Ambdues mocions emfatitzaven la necessitat de millorar la situació en què es
troben els parcs de la Devesa i el de les Pedreres. El primer, el parc de la Devesa,
amb un pla d'usos completament desactualitzat i un pla especial al qual es van
destinar gairebé 100.000 EUR, aprovat inicialment, del qual fa anys que no se'n
sap res. El segon, el parc de les Pedreres, amb un pla especial aprovat però que
no s'ha portat a terme. 
Els dos parcs generen un seguit de beneficis socials que impacten positivament en
l'estructura social de la ciutat, en termes de qualitat de vida i qualitat ambiental.
Generen beneficis ambientals i socials que reporten, en temes de qualitat de l'aire i
retenció del CO2; beneficis sanitaris; en la millora de pràctica de l'esport i la
reducció del sedentarisme; beneficis directament econòmics en la millora del valor
patrimonial dels barris i teixits urbans més propers a l'àmbit dels parcs, o altres que
incideixen globalment sobre la qualitat urbana i ambiental de la ciutat. 
La Devesa de Girona és un Bé d'Interès Cultural en la categoria de jardí històric
des de 1943 i Bé Cultural d'Interès Nacional (BCIN). No hi ha un sol cartell o plànol
al Parc que en faci referència, i probablement aquest sigui un dels motius pels
quals no és percebuda com un BCIN. 
Als pressupostos participats de 2019 es va aprovar un projecte per tal de
senyalitzar el Parc de la Devesa, instal·lant dos plànols i 15 cartells als principals
elements, al qual es van assignar 5.747,50€, però això encara no s'ha portat a
terme. 
El Ple de l'Ajuntament de Girona va votar l'aprovació definitiva del Pla d'Usos i
Gestió del Parc de la Devesa de Girona al ple del 14 de desembre de 2010, així
com el seu reglament d'usos i activitats. Actualment, el Pla d'Usos i el reglament
segueixen vigents, tot i que l'àmbit d'aplicació és de 333.021 m2, dimensió que es
correspon a l'àmbit que havia tingut en el passat, però que actualment no inclou la
totalitat de la Devesa. Tanmateix, el reglament d'usos i activitats del parc de la
Devesa preveu usos que no es realitzen des de 2012, com les veles d'estiu o
l'Equus Catalonia, i no regula usos que es porten a terme des d'aleshores, com el
Festival del Circ Elefant d'Or o el Festivalot. Per als nous usos, el reglament preveu
que es facin projectes d'implementació, però fins al moment no s'han fet.
La Modificació puntual número 44, aprovada definitivament pel Ple el 7 de juny de
2012, va incloure les directrius pel pla especial de la Devesa mitjançant l'addició de
l'article 189 BIS de les normes urbanístiques del PGOU. L'abast de la MPGOU era
la delimitació del Pla Especial del Parc de la Devesa per donar resposta a la
resolució 2011000214 del Ple del 14 de novembre de 2011 i la superfície total de
l'àmbit era 414.394,41 m2.
Al 2015-16 es va dur a terme el pla de xoc de la Devesa, pla que no va complir
amb les expectatives creades, malgrat els més de 100.000 € que s'hi van destinar.

"
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El 9 de març de 2017 es va constituir la taula dels mercats de marxants per
debatre qüestions com la qualitat i tipologia de l'oferta, l'espai i la dimensió del
mercat i, sobretot, la seva ubicació. Durant aquest mandat 2019-2023, s'ha reunit
diverses vegades, sense arribar a cap tipus de consens, però essent conscients
que caldrà redefinir la ubicació i la dimensió del mercat  abans de 2025, per tal de
complir amb la directiva de serveis de la UE. 
El 21 de desembre de 2017 es va realitzar un contracte menor amb el concepte
"contractació per a l'actualització del reglament d'usos del parc de la Devesa
d'acord al Pla Especial" per import de 1.487,60 EUR tot i que el nou reglament no
ha vist la llum.
El 15 d'abril de 2019 s'aprovava definitivament pel Conseller la Modificació puntual
del PGOU núm. 67 Ajust de límits i sistemes del Pla Especial Devesa. L'acord
d'aprovació definitiva de la MPGOU 67 es va publicar al DOGC núm. 7930 d'1
d'agost de 2019. Aquesta modificació amplia els límits de la Devesa, per tal
d'incorporar-ne els equipaments de l'Auditori i de la Fira de Girona, on la superfície
total de l'àmbit passa a ser de 440.259,00 m2.
Al document unitari de la MPGOU 67, a l'apartat 3.1. Agenda diu "El Pla especial
s'aprovarà en un termini de 4 anys a partir de la publicació de l'acord d'aprovació
definitiva de la modificació del pla general". 
El Pla Especial de la Devesa va ser aprovat inicialment pel Ple en data 13 de
novembre de 2017 i actualment, tot I que han passat més de cinc anys, es troba
"congelat". Segons l'agenda aprovada a la MPGOU 67, el Pla Especial hauria
d'estar aprovat definitivament a l'agost de 2023. 
En data 22 d'octubre de 2021, es va aprovar per JGL el "projecte de renovació de
les instal'lacions d'enllumenat públic exterior del Parc de la Devesa". Aquest
projecte es justificava per la insuficient il·luminació del Parc i per renovar una xarxa
obsoleta que incompleix la normativa. Les al·legacions es van resoldre el 13 de
gener de 2023 i, tot i que en diverses ocasions l'equip de govern ha manifestat que
la licitació serà immediata, a data d'avui es desconeix quines fases es licitaran o
quin és el pressupost disponible. 
Els estudis realitzats en els últims anys constaten que les activitats més
perjudicials per a la preservació de l'arbrat i el valor patrimonial del Parc són
aquelles d'ús intensiu i gran format que requereixen de l'entrada de vehicles de
gran tonatge i/o de la instal'lació d'estructures pesants que causen compactació del
sòl, privatitzen l'ús públic del Parc, deterioren els elements arquitectònics i/o
paisatgístics del parc i malmeten els plàtans i a la fauna i la flora. 
El 20 d'octubre de 2021 es formalitzava l'adjudicació del lot de l'arbrat monumental
del contracte de serveis de manteniment, neteja i treballs de jardineria del parc de
la Devesa a l'empresa "Árbol, Investigación y Gestión SL". Aquest contracte preveu
que es faci un informe mensual sobre els problemes detectats als plàtans, així com
que proposi mesures correctores. En aquest sentit, l'informe d'octubre 2022, que fa
referència a les fires de Sant Narcís, diu "si tota la zona de fires es concentrés en
les zones de menys densitat d'arbres es reduiria l'afectació als arbres. A la vegada,
concentrar la fira en les zones menys arbrades permetria reduir el risc derivats dels
arbres". També adverteix de "la localització de les atraccions a zones molt
sensibles i amb densitat d'arbrat i on no es pot mantenir el mínim dels 150 cm de
distància respecte el tronc dels arbres". A més, recomana "fer servir tanques que
ajudin a la delimitació de la zona de separació" i fer servir protecció aèria i radicular
per l'arbrat. Finalitza advertint que "cal recordar que el risc associat a la Fira és un
factor important alhora de la seva implantació i activitat".  
Per tant, els informes de l'empresa encarregada del manteniment de l'arbrat
monumental de la Devesa reforcen el que ja dictamina el pla d'usos, que cal
plantejar ubicacions alternatives per als usos intensius. 
La inseguretat de la Devesa, derivada de la mala il·luminació i dels controls
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Vist i plau   
L'alcaldessa presidenta

Marta Madrenas i Mir

Per aquests motius es proposen els següents punts d'acord:

Primer.- Que s'actualitzi el reglament d'usos i activitats de la Devesa per tal que
aquest defineixi clarament que els únics usos possibles a la Devesa són aquells que
són compatibles amb la preservació d'aquest Bé Cultural d'Interès Nacional. 

Segon.- Que es doni compliment al Pla d'Usos i Gestió de la Devesa encarregant un
projecte, en els propers tres mesos, per tal d'avaluar la viabilitat de reubicar els usos
intensius. 

Tercer.- Que, durant 2023, s'instal·li mobiliari urbà a la Devesa, concretament bancs
i papereres al passeig de la Sardana, al passeig de la Devesa (entre la plaça de la
Sardana i el Palau Firal) i al vial perimetral. 

Quart.- Que al 2023 es porti a terme el projecte de senyalització de la Devesa
aprovat als pressupostos participats de 2019. 

Cinquè.- Donat que el projecte d'enllumenat de la Devesa ja està llest, que s'iniciï la
seva licitació  durant el mes de març. 

Sisè.- Que es doni compliment al Pla Especial de les Pedreres i, durant 2023, es
calendaritzin les properes actuacions, respectant l'establert al Pla social de les
Pedreres."

I perquè així consti i assorteixi els efectes oportuns, expedeixo aquest certificat d'ordre
i amb el vistiplau l'alcaldessa presidenta.
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ACORDA

insuficients quan es duen a terme usos intensius, va quedar plasmada la nit del 17
d'octubre de 2022, quan es va talar un plàtan amb serra elèctrica sense que cap
dels firaires que dormien a les caravanes instal·lades a pocs metres de l'arbre talat
sentissin res. 
Per aquests motius, la present moció té com a objectiu el consens per la
conservació del Parc i aconseguir que sigui, al més aviat possible, un espai
naturalitzat per al gaudi de la ciutadania, preservant-lo d'activitats intensives que el
malmetin i dotant-lo del mobiliari propi d'un parc urbà. 
D'altra banda, el pla especial de les Pedreres, aprovat definitivament per la
Comissió Territorial d'Urbanisme el 20 d'abril de 2017, i publicat al DOGC l'1
d'agost de 2017, preveu ordenar i delimitar els diferents usos i activitats dins
d'aquest àmbit dels espais oberts de la muntanya de les Pedreres. Els objectius
principals són  restaurar aquesta àrea, donada la seva importància ecològica,
paisatgística i com a parc públic. 
El pla especial de les Pedreres té un àmbit de 90 ha i preveu actuacions en set
fases per tal que, a mig termini, esdevingui un gran espai públic per la ciutat.  
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